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Megszületett az Igazság és a Jóság! 
Kedves Testvérek! Wass Albert egy versével 
kívánok mindenkinek áldott karácsonyt! 
Angyalok húznak a világ fölött. 
Hírét hozzák, hogy földre szállt a béke! 
Megszületett az Igazság, a Jóság, 
akit úgy vártunk: megszületett végre! 
Adventben minden nap elmélkedtem egy-egy 
emberi tulajdonságról, amit épp az aznapi 
szentírási szakaszok tettek a szemem elé. Az igaz 
ember, a bátor ember, az ujjongó ember, a szelíd 
ember, az alázatos ember, stb. A 24 embertípus 
után az jutott eszembe, hogy ezek összefoglalója, 
a jó ember, a jóság! 
Jézusban közénk szállt az isteni jóság! 
Jó mester! Mondja a gazdag ifjú, és Jézus vissza 
kérdez: miért mondasz engem jónak? 
A jóság azért különös erény, mert Jézus azt 

mondta a gazdag ifjúnak: senki sem jó, csak 
egyedül, az Isten.  A közismert ének nagyon 
egyszerű szavakkal fejezi ezt ki: „Ahol szeretet 
és jóság, ahol szeretet: ott van Istenünk!” 
Tehát hatalmas a mérce. És mégis! A 
jóság egyszerű, és azt igényli, hogy egyszerű 
emberek legyünk, akik nem félnek másokra 
mosolyogni, bárhol a jót tenni. 
Spanyol és portugál területen rengeteg templomot 
neveztek el a Jó Jézusról. Leghíresebb a portugál 
Braga város Bom Jesus temploma: 

 
Kövessük tehát a jóságos Jézus példáját, mert 
ahogyan a közmondás is tartja: „Ha jó embert 

követsz, megtanulsz jónak lenni. Ha tigrist követsz, 
megtanulsz harapni.” 
XVI. Benedek pápa mondta Jézus könyvében: 
Ahol Istent másodlagos jónak tekintik, amelyet 
fontosabb dolgok miatt időnként, vagy teljesen 
félre lehet tenni, éppen ott vallanak kudarcot ezek 
az úgymond fontosabb dolgok. ……Ha az ember 
szíve nem jó, akkor semmi más sem lehet jó. A 
szív jósága pedig végül csak attól jöhet, aki a 
Jóság – aki maga a Jó.” 
Karácsonykor legtöbbünk adni akar valamit a 
túlcsorduló öröméből: ajándékoz. Ha jól tesszük, 
az ajándékozás örömteli, üdvöt hozó dolog. 
Lukács evangélista így idézi Jézus szavait: „A jó 
ember szívének jó kincséből jót hoz elő.” (Lk 6,45) 
– Tehát először is meg kell töltenem a jóság 
kincseivel a szívemet. az ima, a szentségek, a 
szentmise, a sok-sok féle lelki táplálék az a kincs, 
amit a rozsda nem mar meg, a moly nem emészt 
el. De mi lesz akkor, ha bele-bele csúszik a szív 
belsejébe a sok jó közé a rosszaság valamely 
formája?  A jóság nem abban áll, hogy nem 
hibázunk, hanem abban, hogy javulni akarunk.  És 
Urunk Jézus azért testesült meg, jött el közénk, 
hogy megszabadítson bennünket a bűn terhétől. 
Nem attól jó ember valaki, „jó fej”, hogy nem esik 
soha kísértésbe és nem követ el hibákat, hanem, 
hogy Jézus segítségével képes legyőzni saját 
magát és jó döntést hozni. Neked is fog menni? 
Igen! Böjte Csaba ferences testvért idézem: 
„Aki nem hisz abban, hogy mennyi jó ember van, 
az kezdjen el valami jót tenni, és meglátja, milyen 
sokan odaállnak mellé.” 
Csengjen tehát ezen a szép ünnepen a szívedben 
az isteni jóság jól ismert éneke (6. versszak): 
Csendes éj! Szentséges éj! 
Szív, örülj, higgy, remélj! 
Isten Szent Fia hinti reád 
Ajka vigaszadó mosolyát: 
Krisztus megszabadít! 
Krisztus megszabadít!              -     H. Zoltán atya 

 
 



Egy emlékezetes adventi reggel 
 Már advent előtt kigondoltam, hogy idén a két 

nagyobb gyermekemet (6 és 4 évesek) szeretném 
legalább egyszer elhozni egy roráte misére. 
Szerencsére korán kelők. December 7-én már 
hajnali 5-kor kipattantak az ágyból. Épp aznap 
gyönyörűen esett a hó, már egy jelentős 
mennyiség meg is maradt, és még folyamatosan 
szállingóztak a szép nagy hópelyhek. Sötétben, 
hóesésben indultunk. Még alig-alig jártak az utcán, 
a havat még szinte sehol nem lapátolták el, 
lábnyom is kevés volt. Hamar a főtérre értünk, amit 
még sosem láttunk ilyen szépnek. A mise előtt volt 
még egy kis időnk örülni a hónak. Aztán beléptünk 
a mécsesekkel megvilágított templomba. A 
gyerekek elcsendesedtek és csak ámultak.  
Megörültem az aznapi evangéliumnak, mert a 
sziklára és a homokra épített házról szóló 
példabeszédet az erről szóló gyerekdalból a 
gyerekek is jól ismerik. A szép szentmise után 

segítettek elfújni a közeli mécseseket. Átmentünk 
a piacra reggelizni, onnan indultunk az óvodába.  

 
Reggeli közben a 6 éves nagylányom azt mondta, 
hogy ilyen izgalmas reggele még sosem volt. Úgy 
éreztem, hogy a Jóisten a jó elhatározásom mellé 
állt, és sokszorosan megáldotta. Hálás vagyok, 
hogy az első roráte élményük ilyen emlékezetes 
volt, talán még felnőttként is emlékezni fognak 
rá.                    -               (Márton Balázsné Réka) 

  

Lelki adoptálás templomunkban 
A korábbi évekhez hasonlóan idén is december 8-
án, a Szeplőtelen Fogantatás ünnepén került sor 
templomunkban közös lelki adoptálásra. 
A roráte mise után Leelőssyné Tóth Esztertől, a 
baba-mama klub egyik vezetőjétől hallhattunk 
rövid ismertetést erről a mozgalomról. 

 

művébe való bekapcsolódás egy – egyedül csak 
Isten által ismert gyermek - lelki szüleivé tesz 
minket. Azok, akik idén közösen köteleződtünk el, 
az oltár előtt közösen elmondtuk a lelki adoptálás 
imáját és egy tized rózsafüzért. Így imádkozunk 
majd tovább egyénileg, kilenc hónapon keresztül, 
minden nap. Eszter az imához gyönyörű tized-
rózsafüzéreket fűzött, amelyeket Zoltán atya meg 
is áldott. 
A kitartást a 9 hónap alatt telefonos alkalmazás is 
segíti  (Powerbank for life), amelyben hétről-hétre 
olvashatunk tanúságtételeket, elmélkedéseket, és 
fotókon követhetjük a magzat növekedését. 
Lelki adoptálásba azonban nem csak ezen a 
napon lehet bekapcsolódni; ha indítást érzel, 
bármikor elkezdheted.  -                 Mátyus Edina 

 

Áldoztató lettem 
Nagyon meglepődtem, amikor január végén Zoltán 
atya megkérdezte, hogy lennék-e a plébánia 
áldoztatója. Egyáltalán nem gondoltam magamat 
alkalmasnak erre a gyönyörű és megható 
feladatra, de ahogy mondani szokták, a Jóisten 
nem mindig az alkalmasokat szólítja meg egy-egy 
feladatra, hanem a megszólítottakat teszi 
alkalmassá. Nagy örömmel mondtam tehát igent 
és vártam a képzés alkalmait, ahol Blanckenstein 
Miklós atya vezetésével rengeteget tanultam hitről, 
az oltári szentségről és sok gyakorlati segítséget, 
útmutatást kaptunk az áldoztatással, az Igeliturgia 
tartásával kapcsolatban is. 
Aztán Húsvét vasárnapján eljött a nagy nap, 
ünnepi szentmise keretében Zoltán atya kedves 

szavakkal bemutatott Gabust és engem a 
plébániai közösség előtt, mint új áldoztatókat. 
Felemelő, megható volt az Úr testét a kezemben 
tartani, és átadni a híveknek. Ezt azóta is minden 
alkalommal így élem meg, amikor lehetőségem 
van az áldoztatásra. 
Májustól Zoltán atya távolléte esetén az 
igeliturgiák tartására is lehetőséget kaptam. Hálás 
vagyok Pozsynak, hogy segített a betanulásban és 
többeknek, hogy támogatnak, elfogadnak ebben a 
szolgálatomban. 
Eleinte még nagyon izgultam, és tudom, hogy 
néha ügyetlenkedtem, de egyre inkább azt élem 
meg, hogy ilyenkor nagyon közel vagyok az Úrhoz, 
és jólesik rábízni magam.     -            Henter Zsolt    

Mit is jelent a meg-
fogant élet lelki 
adoptálása? Imád
-ságos elkötelező-
dés az édesanyja 
méhében abortusz 
általi halállal 
fenyegetett gyer-
mek védelmében. 
A lelki   adoptálás 



Felejthetetlen napot töltöttünk a Királynék Városában. 
2023. június 24-én Európa kulturális fővárosába, 
Veszprémbe látogattunk. I. István király Veszprém 
városát és birtokait feleségének, Gizella 
királynénak ajándékozta, s ettől kezdve a város a 
mindenkori királyné birtoka lett. A Magyar királyság 
királynéit évszázadokon át a veszprémi püspök 
koronázta meg, ezért a neve: Királynék Városa. 
Minden időnket a várban töltöttük, hisz az ottani 
látnivalók megismerésére is szűknek bizonyult a 
rendelkezésünkre álló idő.  A vár és az épületek 
majdnem mindegyike felújított: Szent Mihály 
Főszékesegyház, Érseki Palota, Szent György 
Kápolna, Gizella Kápolna, Szentháromság oszlop, 
Várkút és nem is sorolom tovább. Gyönyörű 
minden. Jelenleg is folynak feltárások és 
restaurálások. Egészen közelről láthattuk ezeket a 
területeket, érezhettük a múlt „illatát”. Az 
évezredes történelmünk, a kereszténységünk, a 
mánk és a jövőnk itt szervesen összefonódva van 
jelen.    
Talán nem sokat tévedek, ha azt mondom: 
legnagyobb hatással mindannyiunkra a Szent 
Mihály Főszékesegyházban megtartott 
istentisztelet és az orgonakoncert volt. A várhegy 
leghangsúlyosabb épülete a háromhajós 
főszékesegyház, melynek történelme messze 
túlmutat Veszprémen. A templom a koronázási 
paláston is szerepel: az első magyar királynét, 
Gizellát úgy ábrázolják rajta, hogy szimbolikusan 
kezében tartja az általa alapított Szent Mihály-
székesegyházat.  Az épület leírhatatlanul 
gyönyörű. Kívülről méltóságos és tiszteletet 
parancsoló, belülről lélegzetelállítóan szép. A 
fényben fürdő szentély, egyetlen pillanat alatt 
kápráztatott el bennünket a karcsú, neogótikus 
ablakain beáramló fényözönnel. A világosság és a 
falakból áradó erő és fenség olyan békességet és 
harmóniát teremtett bennünk, amely mosolyt 
varázsolt a szemünkbe és mosolyt varázsolt a 
lelkünkbe.  A felújítás során megújult, illetve 
újjáépült a templom orgonája is. Olyan 
koncertorgonát építettek, amely országunk és 
Európa orgonazenei térképén is szerepel. A 
hangszer 12 tonnát nyom 2333 darab síppal. 

Ennek a világhírű hangszernek az orgonaművésze 
és a főegyházmegye zenei igazgatója az idei év 
februárjától Dankos Attila, aki - nagyon fiatal kora 
ellenére - orgonajátékával meghódította már nem 
csak hazánkat, de más országokat is. A mi 
legőszintébb csodálatunkat már rég magáénak 
mondhatja, hisz templomunk orgonaművésze volt 
közel négy éven át, és oktatóként az Újpesti 
Zeneiskolában is otthagyta névjegyét. Rengeteg 
koncerten, hétközi, ünnepi és hajnali 
gyertyafényes miséken érintette meg játékával a 
lelkünket. Várt minket éppúgy, ahogyan mi is őt. A 
nyáron orgona improvizációs hangverseny 
sorozatot indított, melyet a hangszer 
népszerűsítése és a hitünk mélyítése 
missziójaként vall magáénak. 
Zoltán atyával otthon éreztük magunkat, mintha az 
Egek Királynéja templomunkban állt volna 
előttünk. A hatalmas liturgikus térben olyan 
szentmisének lehettünk résztvevői, melyet az 
esperes-plébánosunk és az orgonaművészünk 
együtt emeltek az épület és a város érseki 
székhely rangjához méltóra. A szentmise sok szép 
mozzanatából mindannyiunknak emlékezetes 
marad Zoltán atya köszönete a két hitoktatónknak: 
Végh Gabriellának és Tóth Ildikónak. Együtt kértük 
és énekeltük az áldást. A szertartás véget ért és 
elkezdődött Dankos Attila szeretetkoncertje 
nekünk, az Egek Királynéja templom 
gyülekezetének. Olyan élményben volt részünk, 
az improvizálás olyan magasiskoláját hallgathattuk 
és nézhettük testközelből, melyet nem lehet és 
nem is akarunk elfelejteni. Attila minden 
porcikájával zenélt és minden porcikája a zenét 
szolgálta. Igaznak érezhettük, hogy a zene 
imádság… micsoda imádság! Megszólítja a nem 
vallásos embert is, de szóra bírja még a köveket 
is. Rezonált a bensőnk, lobogott a lelkünk, 
magasságokba repített és repültünk vele, mert a 
legbiztosabb kezekben tudhattuk magunkat. Attila 
maga volt a zene, eggyé vált a hangszerrel és úgy 
zenélt, hogy a tiszta, mindent uraló hitével, minket 
is betakart. Köszönjük szépen, Dankos Attila! És 
köszönjük szépen, Zoltán atya! -       Czibak Ilona 

  

Plébániai nyugdíjas klub 2023 
Programjaink közül kiemelkedik a februári Petőfi 
Irodalmi Múzeumba tett látogatás. A gazdag 
tárlatvezetés is hozzájárult, hogy igazán 
beleélhettük magunkat abba a korba, amelyben 
Petőfi élt. Sok érdekességet megtudhattunk róla 
és barátairól, valamint sokféle kép, szobor és tárgy 
volt látható. Élményekben gazdagon tértünk 
vissza Újpestre! 
Októberben Egy közösségi ebédet szerveztünk 
az Öreghalász étterembe, hogy egy kicsit más 
környezetben is beszélgethessünk egymással és 

hogy még jobban megismerhessük egymást. 
Sokat beszélgettünk, jókedvűen rendeltük az 
ételeket, persze egy-egy saját recept is 
elmondásra került közben. Imát mondtunk ebéd 
előtt és után, megköszönve az Úrnak, hogy együtt 
lehettünk.  Búcsúzáskor jó volt látni a mosolygós 
jókedvű arcokat. Azt mondtuk, hogy hasonló 
kiruccanást máskor is érdemes lesz megejteni. 
Novemberben A Szépművészeti Múzeumba 
mentünk megnézni a Renoir kiállítást. Sajnos 
betegség miatt kevesen tudtak eljönni, de akik ott 



voltunk, nagyon szép élményben lehetett részünk. 
A francia festőnek Magyarországon most van az 
első kiállítása, melynek középpontjában az 
alakábrázolás állt. Megismerhettük csodálatos 
festményei által barátait, családtagjait, a neki 
fontos helyszíneket, témákat. Az impresszionista 
festőre jellemző volt a visszafogott színharmónia, 
ugyanakkor az intenzív színekkel megfestett 
képek is csodálatos módon jelentek meg 
munkássága során. Soha sem fogom elfelejteni 

ezeket a szépséges harmóniában és színekkel 
megfestett képeket . 
Természetesen a többi klubnapjainkat is értékes 
megbeszélésekkel, az aktuális megemléke-
zésekkel töltöttük pl, Meszlényi Zoltánról, a 
pápalátogatásról, az aradi vértanukról, Assisi 
Szent Ferencről, Szent Erzsébet rózsáiról stb. Az 
összejöveteleink alapja mindig a hitéletünk 
erősítése az imáink által! 
                                           Naszvagyi Zsuzsanna 

  

Sicra  gitáros  kórus 
   A Sicra ifjúsági énekkar 2023-as évi összefoglaló 
írását fürkészed épp. Tudok ám sok mindent az 
énekkarról.... Nos, megpróbálhatok összeszedni 
néhány emlékmorzsát neked, de figyelmeztetlek, 
hogy ez korántsem fedi le a teljes összképet. 

Ne is feszítsük tovább a húrokat, kezdjük is 
év elején. Egy régre visszanyúló projektünk ért 
révbe azáltal, hogy elkészült a templomi 
hangosítás fejlesztése, és elkezdhettük használni 
a pályázati pénzből beszerzett új eszközeinket, 
mint például a külső erősítőt, a hangszórót, 
valamint az új kottaállványokat. A kialakítási 
feladatok nagy részének elvégzését Pirónak 
köszönhetjük, valamint Pozsy is hozzátett sokat 
ehhez, úgyhogy hálásak vagyunk mindkettőjük 
munkájáért. Miközben a férfiak értünk 
tevékenykedtek, mi bowlingozni mentünk a 
fiatalokkal márciusban. Jó kis munkamegosztás. 
Tovább röppenve az időben, a feltámadási 
napfelkelte-nézés kevesebb embert vonzott be, 
mint a nyárnyitó sütögetős kerti parti. Talán érthető 
magyarázat erre, hogy a ping-pong asztalt azért 
mégsem cipeltük magunkkal a Gellért-hegyre. 

A júliusi plébániai családos táborra már jó 
előre elkezdtük a felkészülést, ugyanis Sillye Jenő 
Kishercegének zenéit sajátítottuk el. A tábor egyik 

délutánján került sor ennek előadására. A 
műsorunk - talán meglepő módon - egyértelműen 
a felnőtt korosztálynak szólt. Antoine de Saint-
Exupéry filozofikus mélységű, ugyanakkor szívbe 
markoló elmélkedéseivel tördeltük a dalsorozatot. 

Az elgondolkodtató bekezdések mondanivalóját 
erősítette a dalok szövege, illetve egyfajta 
feloldásként is szolgált a zene a keményebb sorok 
után. Egy váratlan sérülés, valamint egy hangszer 
meghibásodása miatt a jövőben még ismétlésre 
kerülhet ez az előadás; úgyhogy spoiler: jövő 
tavasszal lehet számítani valami ilyesmire.... 

Ősszel Páratlan Pilisi Panorámás 
kirándulásra indultunk a csapattal, ellátogattunk a 
Dévényi Antal-kilátóba, avagy becenevén Jenga-
toronyhoz (kinek hogy tetszik). Fotópályázatot is 
hirdettünk ez alkalomra, a beérkezett képeken 
többek között megjelent az őszi táj szépsége és a 
természetben együtt levő közösség jelenléte. 

Átkanyarodhatunk lassan az év végére. Egy 
másik, régóta napirenden lévő projekt az énekes 
füzetbeli dalok repertoárjának bővítése is 
célegyenesbe érkezett. Az ezzel való 
foglalatoskodás a háttérben futott már több mint 
egy éve, és rengeteg idő és energiaráfordítással 
járt, úgyhogy ezúton is szeretnék köszönetet 
mondani ezért Krisztinek, aki az egész elindítója 
és menedzselője volt. 

Vannak most is folyamatban lévő 
projektek illetve víziók a jövőre nézve, de nem 
árulhatok el egyszerre mindent. Ha szeretnétek 
többet megtudni, akkor "jöjjetek hozzánk, 
lássátok": keddenként este fél 7-8-ig a plébánián! 
                                                 Lovas Dorottya 

 

Ministránsok 
Kik is vagyunk mi, akik az oltár körül állunk? 
A ministráns szó jelentése: szolgáló. Általában mi 
végezzük ezt a szolgálatot, segítünk az atyáknak 
a miséken és a kisebb szertartásokon is. 
Szerencsére nagyon jó hangulatban telik az idő, 
mindenki megtalálja a helyét. Mindenkinek jut egy 
kis feladat, amit el kell végezni. Ahogy minden 
szolgálat, úgy a ministrálás is rengeteg örömöt 
jelent, és jelentett nekem mindig is. 
Kisgyermekként mindig abban bíztam, hogy 
egyszer majd én vihetem az oltárra a kelyhet, 
megfogott a szolgálat varázsa.  

A ministránsok azok a fiúk, akik a pap mellett 
kisebb szolgálatokat végeznek a Szentmiséken 
illetve egyéb liturgikus cselekedetek során. 
Elnevezésük a latin: ’ministrare’ – szolgálni 
kifejezésből származik. 

Hogyan válhatsz ministránssá? 
Amennyiben úgy érzed, hogy készen állsz a 
szolgálatra, akkor szeretettel várunk a vasárnapi 
9-es szentmise előtt a sekrestyében. Légy 
ministráns közösségünk tagja! -                                      
                                                      Pirositz Márton 



Hazatérés 
 Novemberben a Házas-közösségünkkel sikerült 

eljutnunk a Nemzeti Színházba megnézni a 
Hazatérés című darabot. Nem véletlenül 
választottuk ezt a színdarabot; a mű írója Lukácsy 
Gyuri, közösségünk tagja, az ő meghívására 
érkezhettünk a színházba. Bár sajnos a 
betegségek miatt nem lehettünk teljes létszámban 
jelen, de azért nagy lelkesedéssel és izgalommal 
vártuk az estét! 
A színdarab gróf Esterházy János felvidéki magyar 
mártír politikus életébe, küzdelmeibe enged 
betekintést. Keresztény példamutató élet ez, 
boldoggá avatását néhány éve indították el! 
A Nemzeti Színház honlapja így foglalja össze 
röviden a főszereplő életét: "Esterházy János a 
magyar ügy legkövetkezetesebb képviselője a 
Trianon utáni Felvidéken. Kiállt a magyar 
érdekekért, de a szlovák kisebbségi jogokért is… 
Később is megmarad a lelkiismerete által 
megszabott, egyenes úton, és ellentmond az 
ordas eszméknek. Jó tetteiért el is nyeri 
büntetését. 1942-ben a szlovák parlament 
egyedüli képviselőjeként mond nemet a zsidók 
deportálásáról szóló törvényre: 'mert mint magyar 
és keresztény és mint katolikus a javaslatot 

istentelennek és embertelennek tartom'. 
Személyesen is ment zsidó családokat a 
kibontakozó vészkorszakban. Nyilvánosan 
megvallja: 'a mi jelünk a kereszt, nem a 
horogkereszt'. Az még csak természetes, hogy 
ezért a kiállásáért a Gestapo üldözi, de a szovjet 
megszállók is elfogják: a Gulagra küldik két év 
kényszermunkára, visszatérve a kommunista 
Csehszlovákiába először indoklás nélkül halálra, 
majd 'kegyelemből' életfogytiglanra ítélik, a 
börtönben éri a halál. “  
Megrendítő és elgondolkodtató volt látni az 
Esterházy életéből felvillantott pillanatképeket: 
milyen hűségesen kitart az elvei mellett, a 
legnagyobb nehézségek közepette sem veszíti el 
az Istenbe és az imádságba vetett hitét. 
Megerősítő volt az üzenet, hogy Isten mindig 
jobban tudja nálunk, hogy kinek milyen utat szán. 
Feleségként, szülőként pedig azt is jó volt látni, 
hogy a darab megmutatja, hogy egy mártír, 
önfeláldozó ember mellett a családja hogyan éli 
meg a mindennapokat! 
Nagyon örülünk, hogy egy újabb közös élménnyel 
gazdagodhattunk! 
                                           Pirositzné Marosi Rita 

 

ÉLETÜNK AZ ÚJPESTI CURSILLÓBAN  - 2023. 
Lassan magunk mögött hagyjuk az évet, mely sok 
örömöt és némi bánatot is hozott nekünk 
cursillistáknak. Szokásunkhoz híven idén is 
minden hónap első hétfőjén találkoztunk ultreyán 
(a cursillóban használt név), a plébániai 
hittanteremben és osztottuk meg gondolatainkat, 
tapasztalatainkat, érzéseinket vallásos életünkkel 
kapcsolatos kérdésekről. Egy rövidebb 
tanúságtevő bevezető előadás után kiscsoportos 
beszélgetésben tárgyaltuk tovább az aktuális 
témát. 
Lelkiségi mozgalmunk észak-pesti csoportja 
évtizedek óta él a plébánián belül és kapcsolódik 
be annak életébe. A meghirdetett programokon hol 
egyénileg, hol csoportosan vettünk részt, mint 
amilyen a keresztút járása, lelkiségi napok, 
zarándokutak, takarítások, és sok minden más is 
volt. Örömmel gondolok arra, hogy a templomjáró 
közösségnek meghirdetett feladatok 
megoldásában a cursillót végzettek lelkes 
csoportja mindig aktívan vesz részt. Ez jellemző 
volt több budapesti cursillós rendezvényre is, mint 
amilyen a január 15-én a Margit-szigeten tartott 
szentmise, amelyet a Cursillo Mozgalom 
magyarországi védőszentje, Árpád-házi Szent 
Margit tiszteletére mutatott be Erdő Péter bíboros. 
Szintén kimagasló számban és lelkesedéssel 
jelentek meg az újpestiek a Vezetők Iskolája 
havonta megrendezett találkozóin is. 

Márciusi és áprilisi első hétfői alkalmainkon 
csatlakoztunk a Plébánia nagyböjti 
előkészületeihez, beszélgettünk ezen időszak 
alatti tennivalóinkról és részt vettünk 
templomunkban az Isteni Irgalmasság estéjén. 
Augusztusban Nagyboldogasszony ünnepének 
alkalmából Szűzanyának az életünkre tapasztalt 
áldásos hatásairól szóló tapasztalatainkat 
osztottuk meg egymással. Novemberben 
megemlékeztünk halottjainkról és a már üdvözült 
szentekről is, akiktől magunk is sokat tanulhatunk 
lelki üdvösségünk elnyerése érdekében. 
Mindig kiemelkedő téma a cursillóban az 
apostolkodás, azaz hogyan tudjuk vallásos 
életünket környezetünk felé megmutatni, ezzel jó 
hatással lenni és így közelebb vinni az embereket 
Isten felé. Ennek megvalósítása talán pont a 
családon belül a legnehezebb. Az ehhez 
szükséges lelki alapokról és a gyakorlati 
végrehajtásról beszélgettünk több alkalommal az 
év elején. Nagy érték erről olyan tanúságtevő 
családanyáktól hallani, akik közül volt, aki teljes, 
volt, aki váláson átesett családban él. Hasonlóan 
mély benyomást keltett bennünk, amikor a 
munkahelyi hivatás gyakorlása közben a hit szerint 
hozott pozitív döntésekről hallottunk egyik 
testvérünktől októberben. 
Speciális színtere a Cursillo Mozgalomnak a 
büntetés-végrehajtási intézményekben végzett 



lelkiségi munka. Szokatlan helyszín és szereplők 
mind a jelölti, mind a munkatársi oldalon. Az Isten 
szeretetének mélyen megélt tanúságtevői olyan 
élményt nyernek el, amit személyesen csak azok 
élhetnek át, akik erre speciális felkészítést-képzést 
(is) kapnak. Erről való emlékeit osztotta meg 
szeptemberben az a testvérünk, aki már nem egy 
alkalommal vett részt ilyen különleges 
lelkigyakorlaton.  
Májusban és júliusban új cursillisták is 
csatlakoztak csoportunkhoz, akiket mindig nagy 
szeretettel fogadunk. Az ő megismerésükkel 
gazdagodtunk mi is Krisztusban. Reméljük ők is 
hasonlóan éreznek és barátságos, befogadó 
közösségre találnak nálunk.  
Az év utolsó ultreyáján - Advent első napján - 
plébánosunk, Horváth Zoltán atya osztotta meg 
gondolatait a Krisztus-várás időszakának lelki 
felkészítéséről. 
Sajnos több szép korú cursillós testvér is távozott 
csoportunkból. Idős korukra és romló egészségi 

állapotukra tekintettel jelezték, hogy aktív 
megjelenéssel már nem tudnak a rendszeres havi 
találkozókra eljönni. Imáinkkal támogatjuk őket. 
Májusban elköltözött a Mennyországba Herpy 
György atya, aki évtizedeken keresztül volt ennek 
a kis közösségnek lelki vezetője. Decemberben 
követte őt valamikori sekrestyése és mindenese 
Molnár Ferencné – Vili – aki szintén karizmatikus 
személye volt a Cursillo Mozgalom Észak-Pesti 
Régiójának. Őt sokan „a cédulás néninek” 
ismerték, mert saját kézzel készített, képpel 
gazdagított papírdarabkákon a Szentírásból 
másolt rövid idézeteket ajándékozott azoknak, 
akikkel kapcsolatba került élete bármely területén. 
Sokaknak ez nagy örömet adott.  
Életük és a mindennapokban alázattal viselt 
betegségeik ellenére is megingathatatlan 
hitvallásuk példaként állhatnak előttünk. 
Emléküket a feltámadás reményébe vetett 
hitünkkel megőrizzük. 
                                 De colores! - Kőrössy Gábor 

 

Hogyan tudjuk a házasságunkat jobbá tenni? 
Hálásak vagyunk, hogy a nyári plébániai táborban 
lehetőségünk volt beszélni az érdeklődő 
házaspároknak a házasságunkban megélt 
tapasztalatainkról. Beszéltünk az örömeinkről, 
nehézségeinkről és leginkább arról, hogyan 
ápoljuk kapcsolatunkat, hogy sok év után is 
szeretetben tudjunk élni. Örültünk, amikor láttuk, 
hogy milyen aktívan vettek részt a párok abban a 
játékos feladatban is, amiből kiderült, hogy 
mennyire ismerik egymást, mennyire tudják 
beleélni magukat a másik helyébe különböző 
érdekes helyzetekben. Bízunk benne, hogy a 
jelenlévőknek tudtunk segíteni kapcsolatuk 
erősítésében. A kapcsolat olyan, mint egy növény, 
ha nem ápolják kiszárad, de ha gondozzák, akkor 
csodálatosan fejlődik.  
Mi közel 10 éve vettünk részt Házas Hétvégén, 
azóta lelkes tagjai vagyunk a közösségnek. 
Nagyon sok segítséget kaptunk abban, hogy 
boldog házasságban éljünk és a nehézségeken 
könnyebben túl tudjunk lépni. Természetesen 

nálunk is vannak viták, konfliktusok, de 
megtanultuk kezelni. Örülünk, hogy plébániánkról 
is egyre többen bekapcsolódnak ebbe a 
közösségbe; ebben az évben is voltak új 
résztvevők. Bízunk benne, hogy ők is hasonló 
élményeket éltek át, mint mi. A Házas Hétvége 
közössége jó lehetőséget biztosít házasságunk 
ápolására hosszú távon akár kevésbé, akár 
mélyebben kapcsolódunk be a programokba. 
Köszönjük Zoli atyának, hogy több találkozónkon 
részt vesz, és értékes gondolataival gazdagít 
bennünket. Emellett be is fogad bennünket a 
plébániára különböző programjainkra. Jövő 
áprilisban újra lesz egy hétvége, ahová szeretettel 
várjuk plébániánk házaspárjait, akik szívesen 
tesznek kapcsolatukért. Mi hálásak vagyunk, hogy 
lehetőségünk nyílt házasságunk leporolására és 
jobbá tételére, ezért Nektek is jó szívvel ajánljuk a 
részvételt. Ha bármi kérdésetek lenne a Házas 
Hétvégével kapcsolatban, nyugodtan keressetek. 
                                                Henter Ági és Zsolt 

 

Névadás és engedelmesség -  „Nem, János legyen a neve.” (Lk 1,60) 
Zakariás főpap, amióta megnémult, tudta, hogy nem kellett volna kétkedéssel fogadni az angyal szavait. 
De hát olyan valószínűtlen dolgokat mondott Gábriel angyal. De van számára 9 hónap gondolkodási idő. 
Ez azt súgja, követnie kell Isten utasítását. 
Zakariás azt írja: “János legyen a neve.” Előtte végighallgatja a beszélgetést, hogy alkudoznak a rokonok 
Erzsébettel. Teljesen nyilvánvaló, hogy engedelmeskednie kell. Nem számít, hogy a rokonság mit mond. 
Isten valami mást mondott, és én azt akarom tenni — mondja magában Zakariás.  
Az engedelmesség szabaddá tesz, bátorságot fakaszt. Kezdjük el önmagunknál, mert az életünk központja 
sokszor mi vagyunk!  
A pogány szemlélet ezt mondja: “Ismerd meg magad, fejleszd ki magad, fogadd el magad!” Milyen a 
keresztény szemléletmód és felfogás? “Add magad át Istennek, fegyelmezd magad Isten segítségével, 
engedelmeskedj az Istennek!” Aki engedi, hogy Isten felélessze az engedelmességre való készséget a 
lelkében, az tud engedelmeskedni Istennek, és megtapasztalja ennek lelki áldásait is.  



Mikor született Jézus? 
A születés éve: a pontos évet nem tudjuk 

meghatározni, két történelmi esemény a 
segítségünkre siet: az egyik Heródes halálának 
időpontja, a másik pedig egy Augustus császár 
által elrendelt népszámlálás. 
Még a 6. század elején is Diocletianus császár 
trónra lépésének időpontjától számították az 
éveket (korábban pedig Róma városának 
legendás alapításától). Dionysius Exiguus római 
apát volt az, aki elsőként javasolta, hogy ne egy 
pogány császár uralkodásának kezdetét, hanem a 
kereszténység számára legfontosabb eseményt, 
vagyis Jézus születését vegyék a kiindulópontnak. 
Ezt a dátumot azonban senki nem ismerte. Az apát 
a Biblia és korábbi egyházatyák munkái alapján 
végül is oda lyukadt ki, hogy Krisztus Augustus 
császár uralkodásának 28. évében született. Ez 
lett a Kr. u. 1. év. - Itt azonban mindjárt 4 évnyi 
tévedés történt, mivel Augustus ekkor már 
valójában 31 éve volt hatalmon, csak az első négy 
évben még Octavianus néven uralkodott. Ha az 
apát ezeket az éveket is beszámítja, akkor a 
születést 4 évvel korábbra kellett volna tennie. Egy 
további év pedig azért "veszett el", mert akkoriban 
még nem ismerték a nullát, így a Kr. e. 1 és a Kr. 
u. 1 között valójában 2 év a különbség. Ezek 
alapján Krisztus születése és időszámításunk 
kezdete között 5 évnyi eltérés van, amennyiben az 
apát által használt adatok hitelesek. Erre azonban 
nincs bizonyítékunk, így pár év különbség még 
belefér a képbe. 
     A Biblia szerint Krisztus születése Heródes 
király idejében történt. Bármilyen lexikonban 
elolvashatjuk azonban, hogy Heródes Kr. e. 4-ben 
halt meg. Ezt a dátumot egy olyan lázadás 
időpontjának megállapításából tudjuk, amelyről 
Josephus Flavius számol be A zsidók története c. 
munkájában. A lázadás Jeruzsálemben tört ki 
Heródes életének vége felé, mert a rómaiak egy 
aranyozott sast függesztettek ki a templom 
főkapuja fölé. Heródes leverte a lázadást, a 
vezetőket máglyára küldte. Azon az éjszakán 
holdfogyatkozás volt. 
      A csillagászok bármilyen időszakra és földrajzi 
helyre ki tudják számítani a múlt és a jövő hold- és 
napfogyatkozásait, így megállapították, hogy 
ebben az esetben vagy egy Kr. e. 5-ös, vagy egy 
évvel későbbi esemény jöhet szóba. Az előbbi 
sokkal látványosabb, ezért feltűnőbb volt. A 
történelmi források alapján a lázadás és Heródes 
halála között - amely a zsidó húsvét előtt 
következett be - még több hónapnak kellett 
eltelnie. Így - mivel a Kr. e. 5-ös fogyatkozás ősszel 
volt - valószínű, hogy Heródes Kr. e. 4 húsvétja 
előtt halt meg. Jézusnak pedig ezek szerint Kr. e. 
4 előtt kellett megszületnie, ami jól összevág az 
Augustus uralkodásának évei körüli problémával. 

     A kérdéses időtartam másik végének 
behatárolásához is meríthetünk adatokat a 
Bibliából. Lukács evangéliumának második 
fejezete így kezdődik: Történt pedig azokban a 
napokban, hogy Augustus császár rendeletet adott 
ki: írják össze az egész földet. Ez az első 
összeírás akkor történt, amikor Szíriában Quirinius 
volt a helytartó. 
     Ezek alapján a Kr. e. 8-ban kiadott császári 
rendelet jöhet szóba. Augustus összesen három 
összeírást (vagyonösszeírást és népszámlálást) 
rendelt el uralkodása alatt - ezt az ankarai 
Augustus-templom falán lévő felirat tanúsítja. Aki 
ismeri az Újszövetséget, jól tudja, hogy Jézus 
akkor született, amikor József és Mária Betlehem 
városába mentek, hogy összeírják őket. 
Összegezve az elmondottakat: Krisztusnak Kr. e. 
8 és 4 között kellett megszületnie. Az eseményt 
csodálatos égi esemény, fényesség kísérte. 

A születés napja. December 25-e? Egy a 

365 eséllyel igen. Az év bármelyik napja lehetett. 
Antiochus pogány kalendáriuma december 25. 
napját a Nap (Napisten) születésnapjának nevezi. 
Aurelianus császár (270–275) elrendelte, hogy 
december 25-én birodalma egész területén 
ünnepet tartsanak a „legyőzhetetlen Nap” (sol 
invictus) tiszteletére. I. Gyula pápa 350-ben 
december 25-ét nyilvánította Jézus születésének 
napjává. Az ünnep új tartalmának szimbolikus 
magyarázata szerint karácsony Jézusnak, a világ 
Világosságának születésnapja. A december 25-i 
ünnepről szóló első adatokkal tehát a IV. 
században találkozunk, valamint Rómában az V. 
század elején már állami ünnep lett karácsony. 

Karácsonyi jelképek 

Az első jászolt Assisi Szent Ferenc 

állította fel 1223-ban, egy grecciói templomban. A 
betlehemi jászol segít megértenünk Karácsony 
titkát, mert az isteni Fiú alázatáról és irgalmas 
jóságáról beszél, aki „noha gazdag volt, 
szegénnyé lett” (2Kor 8,9) értünk. Szegénysége 
gazdaggá teszi azt, aki befogadja. A karácsony 
örömet és békét hoz mindazoknak, akik a 
betlehemi pásztorokhoz hasonlóan meghallgatják 
az angyal szavát: „Ez lesz a jel: találtok egy 
jászolba fektetett, bepólyált gyermeket” (Lk 2,12). 

A karácsonyfa Isten ajándékozó 

szeretetének szimbóluma. Örökzöldje az 
örökkévalóságra, háromszög-formája a 
Szentháromságra utal, ágai a keresztet idézik. A 
karácsonyfa gyertyái a született Világosságnak, 
díszei pedig az örök dicsőségnek jelei. A fa tetején 
a csillag azt fejezi ki, hogy a karácsonyfát állító 
ember otthona ugyanaz a betlehemi barlang lett, 
mely fölött megállt az újszülött Jézusra mutató 
csillag. Csak 140 éves hagyomány a karácsonyfa.
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Év végi miserend 
- December 25 hétfő, Jézus születése 
A szokásos ünnepi miserend lesz: 9; 11 és este 6 
órakor 
- December 26, kedd: Szent István vértanú 
ünnepe. Egy ünnepi szentmise lesz 
templomunkban, délelőtt 9 órakor! 
- December 27, szerda: Szent János apostol 

ünnepe. Szentmise este 6 órakor 
December 28 és 29, csütörtök és péntek: 
reggel 7.30 igeliturgia lesz áldoztatással 
- December 30 szombat 7.30 órakor és este már 

a vigília mise lesz 18 órakor. 
- December 31, vasárnap: a Szent Család 
vasárnapja. A családok miséje a 9 órai szentmise 
lesz! Majd 11 órakor orgonás szentmise. 
Év végi hálaadó mise és Te Deum, este 18 órakor! 
- Január 1, hétfő: Újév, Szűz Mária 
Istenanyaságának ünnepe. Kötelező 
misehallgatású ünnep! Szentmisék a szokott 
rendben lesznek, 9, 11 és este 6 órakor. 
- Január 6, szombat: Vízkereszt, Urunk 
megjelenésének ünnepe. Kötelező misehallgatású 

ünnep. - 5-én péntek este 6 órakor vigília 
szentmise. Majd 6-án, szombaton délelőtt 9 órakor 
és este 6 órakor lesz vízkereszti szentmise, 
vízszenteléssel. Aki hoz kis üvegcsét, az vihet is 
haza a szenteltvízből! 
- Január 7, vasárnap: Urunk megkeresz-
telkedésének ünnepe. A karácsonyi ünnepkör 
utolsó napja. Szentmisék 9, 11 és este 6 órakor 
lesznek. Mivel hónap első vasárnapja, Rudolf atya 
a 9 órai misére is jön gyóntatni! 
- Farsang: a farsang ideje idén január 8 hétfőtől 
február 13, húshagyókeddig tart! 
- Lakásszentelés, házszentelés. 
- Vízkereszt ünnepéhez kötődik a házszentelés 
szokása. Aki szeretné, hogy Zoltán atya megáldja 
otthonát január 3 és 20-a között, az jelentkezzen 
időpont egyeztetésre! 
- Ökumenikus imahét 
Az idén január 21 és 28 között lesz, melybe mi 
Újpesti történelmi egyházak is bekapcsolódunk 
majd hétfőtől péntekig. A pontos dátumokat időben 
közöljük! 

 

A 2023-as év számokban 
Sajnos az elmúlt években  a vallásosság erőteljesen csökkent hazánkban, ahogy a tavalyi  népszámlálási 
statisztika is jól mutatja. Ha nem is ennyire, de templomunk látogatottsága is csökkent a vírusjárvány után 
15-20%-al! 
A keresztelések száma   
2023-ban: 57 fő, ebből 8 volt a felnőtt. 2018-ban 
79 keresztelés volt, ebből 5 felnőtt. Sajnos 
országosan is csökken a születések száma 
néhány éve. 
Temetések száma: 
2023-ban 67 volt. 2018 kicsit több, 73. 
Az elsőáldozók száma   

2023-ban 33 volt, ebben benne van 12 felnőtt 
katekumen is. 
2019-ben 21, ebben 6 felnőtt katekumen. 
Házasságkötések száma 

2023-bvan mindössze 10 esküvő volt 
templomunkban. 2019-ben még 23 
házasságkötés volt. A templomi házasságkötések 
száma drasztikusan csökken országszerte, kevés 
házasság köttetik, de az sem egyházi manapság. 
Ma a kevés házasságkötésnél egy vidéki panzió 
kibérlése a divatos, ott alvós bulival. 

Villanyszámla nagysága 
Sajnos a templom jóval magasabb áron kapja az 
EON-tól az áramot (122Ft/ KWH) mint a plébánia 
(75 Ft/ KWH) így például  a december 18-án 
megjött egy havi templomi villanyszámlánk:  
196.502 Ft. És az EON mindenféle kifogással soha 
sem engedi a szerződést felmondani…  
Csak a villany-gáz rezsiköltségek 2023-ban 
december 18-ig: 2.970.154 Ft volt. 
Az Egyházmegyének a 2022. évi könyvelés 
alapján 2024-ben 1.447.000 Ft-ot kell adóként 
befizetnünk. De például minden temetés után is 
van 5000 Ft központi járulék. 
Mit tervezünk 2024-re? Szeretnénk a sérült 
Krisztus szobrot, mely a toronynál a bejárat fölött 
állt. és most az északi oldalon a nem használt 
ajtóban van, visszaállítani javítás után a helyére. 
Ennek költsége árajánlat alapján 7.4930.000 Ft 
lenne. Pályáztunk rá, majd meglátjuk…. 
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